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Podczas wyjazdowej konferencji prasowej (9 VI) poÅ‚Ä…czonej z pokazywaniem dziennikarzom
stadniny w Janowie Podlaskim minister rolnictwa Jan Krzysztof Ardanowski zapowiedziaÅ‚
upublicznienie sÅ‚ynnego audytu-widmo z 2016 roku, który to dokument byÅ‚ jednym z
najtajniejszych w kilku ostatnich latach. I tak zrobiÅ‚. Jeszcze tego samego dnia zostaÅ‚
&bdquo;powieszony&rdquo; na stronie internetowej ministerstwa rolnictwa.

Dlaczego wÅ‚adza nie chciaÅ‚a wczeÅ›niej pokazaÄ‡ audytu firmy BDO analizujÄ…cego to, co
siÄ™ dziaÅ‚o w Janowskiej stadninie w latach 2013-2015? Bo jego ujawnienie pokazaÅ‚oby, Å¼e
Å›ledztwo w sprawie rzekomej niegospodarnoÅ›ci w janowskiej stadninie za czasów, kiedy niÄ…
zarzÄ…dzaÅ‚ Marek Trela, jest naciÄ…ganÄ…, prowadzonÄ… z powodów politycznych grÄ….
GrÄ… pt. ochrona dobrego imienia ministra Krzysztofa Jurgiela, o ile w ogóle moÅ¼na mówiÄ‡ o
czymÅ› takim w przypadku tego osobnika. To on swego czasu wypowiedziaÅ‚ wstrÄ™tne sÅ‚owa
pod adresem Marka Treli nie za brak fachowoÅ›ci, a za zÅ‚odziejstwo zwolniÅ‚em. Marek Trela
podaÅ‚ go za to do sÄ…du, ale byÅ‚y minister skryÅ‚ siÄ™ za immunitetem poselskim (obecnie
europoselskim) i przed sÄ…dem nie chce siÄ™ stawiÄ‡, by ponieÅ›Ä‡ konsekwencje za to
oszczerstwo. A dopóki prokuratura prowadzi w sprawie rzekomej niegospodarnoÅ›ci Å›ledztwo
(wÅ‚aÅ›nie - &bdquo;w sprawie&rdquo;, a nie przeciwko komuÅ›, czyli Treli), zawsze opinii
publicznej moÅ¼na wmawiaÄ‡, Å¼e coÅ› jednak byÅ‚o na rzeczy z tÄ… niegospodarnoÅ›ciÄ…. Ale
teraz juÅ¼ tak nie bÄ™dzie moÅ¼na mówiÄ‡.Kopiuj - wklejWspomniane Å›ledztwo byÅ‚o juÅ¼
kilkakrotnie przedÅ‚uÅ¼ane. Za kaÅ¼dym razem (a byÅ‚o ich 7 czy 8), kiedy zadawaÅ‚em
rzecznikom prasowym Prokuratury Regionalnej w Lublinie pytanie, kiedy Å›ledztwo zostanie
zakoÅ„czone, dostawaÅ‚em takie lub podobne odpowiedzi:uprzejmie informujÄ™, iÅ¼
postÄ™powanie dot. niegospodarnoÅ›ci w stadninie nie zostaÅ‚o zakoÅ„czone. Oczekujemy
na opiniÄ™ uzupeÅ‚niajÄ…cÄ… biegÅ‚ych w zakresie dotyczÄ…cym zasad wspóÅ‚pracy,
skutków ekonomicznych i rozliczeÅ„ z firmÄ… &bdquo;Polturf&rdquo; przy organizacji Dni
Konia Arabskiego&hellip;  Takie stawianie sprawy sugerowaÅ‚o, Å¼e to w sposobie wspóÅ‚pracy
stadnin z firmÄ… &bdquo;Polturf&rdquo; miaÅ‚a siÄ™ kryÄ‡ owa niegospodarnoÅ›Ä‡. A tymczasem
co moÅ¼na przeczytaÄ‡ na ten temat w audycie firmy BDO? To samo, co w audycie wykonanym
przez tÄ™ samÄ… firmÄ™ w stadninie w MichaÅ‚owie. Oba audyty mogÄ… siÄ™ róÅ¼niÄ‡ jeÅ›li
chodzi o ocenÄ™ tego, jak byÅ‚y zarzÄ…dzane obie stadniny, ale umowa miÄ™dzy stadninami a
&bdquo;Polturfem&rdquo; i jej realizacja &ndash; to siÄ™ nie mogÅ‚o róÅ¼niÄ‡. Tak pisaÅ‚em juÅ¼
dawno &ndash; w tekÅ›cie pt. &bdquo;Nie moÅ¼e podwaÅ¼aÄ‡, a podwaÅ¼a&rdquo; z 12
wrzeÅ›nia 2016 roku (http://hipologika.pl/modules/news/article.php?storyid=244). Dopóki jednak nie
zobaczyÅ‚em audytu janowskiego, nie mogÅ‚em tak twierdziÄ‡ ze stuprocentowÄ… pewnoÅ›ciÄ….
Teraz mogÄ™. PoniewaÅ¼ tamten tekst powstaÅ‚ blisko 4 lata temu, teraz zrobiÄ™
&bdquo;kopiuj-wklej&rdquo; i przypomnÄ™ najwaÅ¼niejsze tezy owego audytu dotyczÄ…ce
powiÄ…zaÅ„ i rozliczeÅ„ miÄ™dzy stadninami a &bdquo;Polturfem&rdquo;.Analiza ekonomicznych
aspektów umowy z firmÄ… &bdquo;Polturf&rdquo; Ta czÄ™Å›Ä‡ raportu liczy kilkanaÅ›cie stron i
ma aÅ¼ 8 podrozdziaÅ‚ów. NajdÅ‚uÅ¼szy jest pierwszy podrozdziaÅ‚ pt. Historia wspóÅ‚pracy z
firmÄ… Polturf S.C. oraz kontynuujÄ…cÄ… wspóÅ‚pracÄ™ firmÄ… Polturf Barbara Mazur od
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2000 roku.  Zacznijmy od tego, Å¼e wbrew kÅ‚amstwom niektórych dziennikarzy i polityków, wybór
firmy nastÄ…piÅ‚ w drodze przetargu. Oto dowód:  W dniu 8 listopada 2000 roku Prezesi
ZarzÄ…dów-Dyrektorzy SpóÅ‚ek Stadnina Koni Janów Podlaski Sp. z o.o., Stadnina Koni MichaÅ‚ów
Sp. z o.o. oraz Stado Ogierów BiaÅ‚ka Sp. z o.o. zawarli porozumienie, na mocy którego postanowili
wspóÅ‚pracowaÄ‡ w zakresie wyÅ‚onienia organizatora Dni Arabskich w 2001. Strony porozumienia
zgodnie ustaliÅ‚y, Å¼e wyÅ‚onienie nastÄ…pi w drodze publicznego zaproszenia do rokowaÅ„.
PeÅ‚nomocnikiem do prowadzenia rokowaÅ„ zostaÅ‚ Prezes Stadniny Koni Janów Podlaski &ndash;
Pan Marek Trela. Oferty miaÅ‚y byÄ‡ rozpatrzone przez komisjÄ™ skÅ‚adajÄ…cÄ… siÄ™ z
przedstawicieli zainteresowanych SpóÅ‚ek oraz przedstawiciela Agencji WÅ‚asnoÅ›ci Rolnej Skarbu
PaÅ„stwa OT Warszawa.W rezultacie przeprowadzonego postÄ™powania wyÅ‚oniono organizatora
imprezy, którymi zostali &bdquo;Polturf&rdquo; spóÅ‚ka cywilna oraz Spin Communications Sp. z
o.o.. W dniu 10 stycznia 2001 roku zostaÅ‚a podpisana umowa na zorganizowanie w 2001 roku
trzech imprez: Polskiego Narodowego Pokazu Koni Arabskich, Aukcji na Konie Czystej Krwi
Arabskiej &ndash; Pride of Poland oraz Arabskiego Dnia WyÅ›cigowego. Umowa zostaÅ‚a
podpisana przez wszystkich zainteresowanych. /&hellip;/ Wynagrodzenie Organizatorów wynosiÅ‚o
6% od sumy netto uzyskanej ze sprzedaÅ¼y koni podczas imprez oraz 80% nadwyÅ¼ki
pomiÄ™dzy wpÅ‚ywami od sponsorów a kosztami zorganizowania i przeprowadzenia imprezy.   W
drugim podrozdziale pt. Model wzajemnych rozliczeÅ„ znajdziemy takÄ… o to ocenÄ™ tych
relacji:  Konstrukcja umów z Organizatorem od 2002 roku w praktyce oznaczaÅ‚a outsourcing
usÅ‚ugi polegajÄ…cej na organizacji imprezy z peÅ‚nym przeniesieniem na Organizatora ryzyka
biznesowego zwiÄ…zanego z jej organizacjÄ…. Wszystkie przychody i koszty pozostawaÅ‚y po
stronie organizatora imprezy.  A na koniec tego podrozdziaÅ‚u:W trakcie prowadzonego przez BDO
audytu na podstawie udostÄ™pnionych dokumentów i informacji nie stwierdzono nierzetelnego
wywiÄ…zywania siÄ™ z umowy w zakresie modelu wzajemnych rozliczeÅ„ lub nieprawidÅ‚owoÅ›ci
wynikajÄ…cych z przyjÄ™tego rozwiÄ…zania.WysokoÅ›Ä‡ prowizjiA oto wnioski firmy BDO w tej
czÄ™Å›ci analizy: PodsumowujÄ…c zakres organizowanej imprezy i koszty ponoszone przez
Organizatora bez jakiejkolwiek formalnej gwarancji ich zwrotu w przypadku braku chÄ™tnych na
nabycie oferowanych koni, wynagrodzenie prowizyjne moÅ¼na przypisaÄ‡ formule &bdquo;Success
fee&rdquo; &ndash; która jest swoistÄ… premiÄ… od sukcesu i jest powszechnie stosowana
miÄ™dzy kontrahentami gdzie poza celem ogólnym zdefiniowany jest cel dodatkowy w postaci
zawarcia transakcji na najbardziej korzystnych warunkach. W wypadku aukcji celem dodatkowym
jest taki dobór uczestników, aby konie oferowane przez Stadniny oraz hodowców indywidualnych
osiÄ…gnÄ™Å‚y jak najwyÅ¼sze ceny sprzedaÅ¼y. Zgodnie z informacjami uzyskanymi od Pana
Mateusza Leniewicz&ndash;Jaworskiego prowizje za czynnoÅ›ci agenta poÅ›redniczÄ…cego w
transakcjach sprzedaÅ¼y koni ksztaÅ‚tujÄ… siÄ™ pomiÄ™dzy 10% a 30%, przy czym górna
granica charakterystyczna jest dla rynku amerykaÅ„skiego.  A ja przypomnÄ™ to, co juÅ¼ pisaÅ‚em
kilkakrotnie &ndash; domy aukcyjne sprzedajÄ…ce obrazy biorÄ… 18-20%.  AnalizujÄ…c zmiany w
warunkach umowy miedzy stadninami a &bdquo;Polturfem&rdquo;, audytorzy napisali: Od 2008
roku poziom prowizji z tego tytuÅ‚u ustalono na poziomie 12% (wczeÅ›niej byÅ‚o 10%) &ndash;
przyp. M.Sz.). Ze wzglÄ™du na zbyt odlegÅ‚y w czasie okres, w którym rozpoczÄ™to
wspóÅ‚pracÄ™, nie jesteÅ›my w stanie okreÅ›liÄ‡ przyczyn zmiany warunków umowy. No to
ja wyjaÅ›niÄ™. PisaÅ‚em o tym juÅ¼ kilka razy, przytaczajÄ…c wyjaÅ›nienia Barbary Mazur, bo to
ona jednoosobowo reprezentowaÅ‚a w ostatnich latach &bdquo;Polturf&rdquo;. Do 2008 roku
narodowy pokaz i aukcja obywaÅ‚y siÄ™ na jednym placu, a wiÄ™c te same trybuny dla widzów i te
same stoliki vipowskie byÅ‚y uÅ¼ywane podczas obu imprez. Od kiedy powstaÅ‚a hala i aukcja
zostaÅ‚a do niej przeniesiona, potrzebne byÅ‚y dwie infrastruktury &ndash; na pokaz na zewnÄ…trz i
na aukcjÄ™ w hali. To podwyÅ¼szaÅ‚o koszty organizatora, czyli firmy &bdquo;Polturf&rdquo;,
stÄ…d ta zwyÅ¼ka.  W innym miejsce audytorzy napisali takÄ… uwagÄ™: Nie zidentyfikowano
dowodów potwierdzajÄ…cych próbÄ™ podjÄ™cia kroków zmierzajÄ…cych  do
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dywersyfikacji  kontrahentów w tym zakresie. Chodzi o to, Å¼e stadniny zwiÄ…zaÅ‚y siÄ™ z
&bdquo;Polturfem&rdquo; na wiele lat.Czy to grzech? Jak coÅ› dobrze funkcjonowaÅ‚o &ndash;
mowa o wspóÅ‚pracy miÄ™dzy stadninami a &bdquo;Polturfem&rdquo; - to po co prezesi stadnin
mieliby szukaÄ‡ kogoÅ› innego?  I w tym miejscu wracam do ministra Ardanowskiego. Ostatnio
wskoczyÅ‚ w buty Jurgiela i zaczÄ…Å‚ stosowaÄ‡ insynuacjÄ™, Å¼e stadniny po to nawiÄ…zaÅ‚y
wspóÅ‚pracÄ™ z &bdquo;Polturfem&rdquo;, bo trzeba byÅ‚o daÄ‡ komuÅ› zarobiÄ‡. Na
konferencji grzmiaÅ‚, Å¼e stadniny powinny same organizowaÄ‡ aukcjÄ™, a nie dawaÄ‡ komuÅ›
zarabiaÄ‡.Audyt BDO mówiÄ…cy o  formule &bdquo;Success fee&rdquo; &ndash; która jest
swoistÄ… premiÄ… od sukcesu i jest powszechnie stosowana miÄ™dzy kontrahentami gdzie poza
celem ogólnym zdefiniowany jest cel dodatkowy w postaci zawarcia transakcji na najbardziej
korzystnych warunkach &ndash; pokazuje jak gÅ‚upie z ekonomicznego punktu widzenia sÄ…
sÅ‚owa ministra. PrzypomnÄ™ teÅ¼ to, co juÅ¼ pisaÅ‚em &ndash; a dlaczego to stadniny nie
organizowaÅ‚y aukcji po 2016 roku? Dlaczego teraz zajmuje siÄ™ tym prezes Polskiego Klubu
WyÅ›cigów Konnych, a nie stadniny? Przedtem zarabiaÅ‚ na aukcjach &bdquo;Polturf&rdquo;, ale
stadniny i my &ndash; podatnicy - do tego nie dokÅ‚adaliÅ›my. A co siÄ™ dziaÅ‚o poczÄ…wszy od
oszukaÅ„czej aukcji w 2016 roku? Ile milionów co roku musiaÅ‚y wkÅ‚adaÄ‡ w organizacjÄ™ aukcji i
narodowego pokazu przymuszone paÅ„stwowe spóÅ‚ki? Ile myÅ›my, podatnicy, do tego
doÅ‚oÅ¼yli? I który z tych modeli jest zdrowy ekonomicznie, a który jest chory?ZÅ‚odziejstwo jest,
ale gdzie indziejOczywiÅ›cie, audyt, jak prawie kaÅ¼da kontrola, zawiera pewne uwagi krytyczne.
SÄ… to jednak sprawy trzeciorzÄ™dnej wagi, zresztÄ… do kilku siÄ™ za chwilÄ™ ustosunkujÄ™.
Najistotniejsze jest jednak to, Å¼e audyt nigdzie nie wykazaÅ‚ Å‚amania prawa, ani nie
udokumentowaÅ‚ &bdquo;niegospodarnoÅ›ci&rdquo;, nie mówiÄ…c o tym, Å¼e nie
wykazaÅ‚ zÅ‚odziejstwa!  A propos zÅ‚odziejstwa &ndash; a moÅ¼e prokuratura by siÄ™
zainteresowaÅ‚o 80 tysiÄ…cami euro, które zniknÄ™Å‚y gdzieÅ› miÄ™dzy saudyjskim
dzierÅ¼awcÄ… klaczy Pinga a stadninÄ…. Mowa o sumie wynikajÄ…cej z wygranych Pingi na
wysokopÅ‚atnym pokazie Prince Sultan bin Abdulaziz International Arabian Horse Festival w styczniu
2016 roku. Wówczas prezesem byÅ‚ jeszcze Marek Trela, a Pinga miaÅ‚a wróciÄ‡ do 15 lutego
2016 Åºrebna. WróciÅ‚a jednak dopiero w maju nieÅºrebna, a powody tego przedÅ‚uÅ¼onego
pobytu klaczy w Arabii Saudyjskiej mÄ™tnie tÅ‚umaczyli prezes Marek Skomorowski i ówczesny
czÅ‚onek zarzÄ…du spóÅ‚ki Mateusz Leniewicz-Jaworski. A 80 tys. euro &ndash; z tego co wiem
&ndash; do dziÅ› do kasy spóÅ‚ki nie wpÅ‚ynÄ™Å‚y. PisaÅ‚em o tym kilkakrotnie: &bdquo;Kilka
pytaÅ„ w sprawie Pingi&rdquo; (5 V 2016; http://hipologika.pl/modules/news/article.php?storyid=194);
&bdquo;Tajemnice, tajemnice&hellip;&rdquo; (2 XII 2018; 
http://hipologika.pl/modules/news/article.php?storyid=369 ) &bdquo;O Pindze, Prometeuszu i
DobrzyÅ„skich&rdquo; (21 I 2019; http://hipologika.pl/modules/news/article.php?storyid=380).
ZastrzeÅ¼enia, ale nie zarzutyA teraz o krytycznych uwagach. Z audytu wynika, Å¼e 2015 roku
Marek Trela byÅ‚ 71 dni na sÅ‚uÅ¼bowych delegacjach. To byÅ‚ teÅ¼ jeden z argumentów Jurgiela.
Na pierwszy rzut oka 71 dni to duÅ¼o, ale trzeba sobie zdaÄ‡ sprawÄ™, Å¼e to byÅ‚y gÅ‚ównie
wyjazdy na pokazy, czyli w weekendy. A zatem 2/3 liczby 71 to dni wolne od pracy. A
wiÄ™kszoÅ›Ä‡ tych pokazów (chociaÅ¼ nie wszystkie) to byÅ‚y te, w których startowaÅ‚y janowskie
konie, a wiÄ™c Trela doglÄ…daÅ‚ paÅ„stwowych koni w dni wolne od pracy. Czy to zatem
powaÅ¼ny zarzut? Nie byÅ‚o ewidencji dzierÅ¼aw. Nie byÅ‚o specjalnego segregatora opisanego
&bdquo;umowy dzierÅ¼awy koni&rdquo; &ndash; to fakt. Ale wszystkie umowy byÅ‚y w
segregatorach &bdquo;konie&rdquo;. A najwaÅ¼niejsze &ndash; wszystkie byÅ‚y w stadninie, bo
przecieÅ¼ firma BDO do wszystkich dotarÅ‚a. A wiÄ™c o co chodzi z tym zarzutem? Nie byÅ‚o
wzoru umowy. Fakt &ndash; nie byÅ‚o takiego wzoru. Ale czy jakiemuÅ› wybitnemu projektantowi
mody teÅ¼ byÅ›my postawili zarzut, Å¼e nie miaÅ‚ wzoru umowy na wypoÅ¼yczanie swoich
kreacji? PrzecieÅ¼ te najwybitniejsze konie arabskie to jak dzieÅ‚a sztuki. KaÅ¼de inne.
DzierÅ¼awa kaÅ¼dego egzemplarza to byÅ‚y osobne negocjacje. I czy wzór umowy jest tu istotny,
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czy treÅ›Ä‡ owej umowy i korzyÅ›ci dla stadniny z niej wynikajÄ…ce. Stadnina najlepszych na
Å›wiecie koni arabskich to nie korporacja, czy wypoÅ¼yczalnia samochodów jednej marki. Nie byÅ‚o
mechanizmów weryfikujÄ…cych faktury wystawiane przez &bdquo;Polturf&rdquo; kupujÄ…cym
konie na aukcji. PrzecieÅ¼ kaÅ¼dy z prezesów stadnin widziaÅ‚ na aukcji, za ile koÅ„ zostaÅ‚
wylicytowany, a potem widziaÅ‚, ile wpÅ‚ynÄ™Å‚o na konto stadniny od firmy &bdquo;Polturf&rdquo;.
Czy do stwierdzenia tego prostego faktu potrzeba jeszcze jakiegoÅ› kosztownego
&bdquo;mechanizmu weryfikacji&rdquo;? Nie byÅ‚o bazy danych kupców. CzyÅ¼by? PrzecieÅ¼
stadnina wystawiaÅ‚a kupcowi fakturÄ™. Czy na fakturze nie byÅ‚o danych tego kupca? ByÅ‚y. A
czy tych kupców byÅ‚y tysiÄ…ce? Nie, to przecieÅ¼ maÅ‚e Å›rodowisko, kilkanaÅ›cie, moÅ¼e
kilkadziesiÄ…t osób. Osób zresztÄ… w wiÄ™kszoÅ›ci znajÄ…cych siÄ™ osobiÅ›cie.  Firma BDO
wytknÄ™Å‚a, Å¼e w przypadku kilku umów dzierÅ¼awy (Pogrom, Primera, Pinga), które
przewidywaÅ‚y, Å¼e dzierÅ¼awca musi ubezpieczyÄ‡ te konie na niemaÅ‚e kwoty, umowÄ™ te nie
zawieraÅ‚y klauzuli  zobowiÄ…zujÄ…cej drugÄ… stronÄ™ do przestawienie SpóÅ‚ce kopii
polisy ubezpieczeniowej na kwotÄ™ okreÅ›lonÄ… w umowie.To fakt i trudno z tym
polemizowaÄ‡. Marek Trela poproszony przeze mnie o ustosunkowanie siÄ™ do tego
zastrzeÅ¼enia, mówiÅ‚ o zaufaniu, a poza tym, gdyby koniowi siÄ™ coÅ› staÅ‚o, a dzierÅ¼awca nie
miaÅ‚ polisy, to na mocy umowy moÅ¼na by od niego dochodziÄ‡ wysokoÅ›ci odszkodowania w
sÄ…dzie.  No i ostatnia sprawa, o której juÅ¼ teÅ¼ pisaÅ‚em w przypadku audytu michaÅ‚owskiego.
CytowaÅ‚em wówczas  ten fragment audytu:IstotnÄ… wadÄ™ miaÅ‚a równieÅ¼ konstrukcja umowy
w zakresie definicji dwóch terminów: okreÅ›lonego w §11 pkt 3 czasu do ewentualnego
rozwiÄ…zania umowy na rok przyszÅ‚y (60 dni od zakoÅ„czenia Imprezy &ndash; praktycznie
byÅ‚by to termin do 20 paÅºdziernika) oraz terminu przedstawienia raportu powykonawczego
&ndash; 30 listopada &ndash; na podstawie którego moÅ¼na dokonaÄ‡ weryfikacji finansowych
efektów Imprezy. Takie ustawienie w czasie &ndash; najpierw decyzja o kontynuacji a dopiero po
niej weryfikacja efektów finansowych dotychczasowych dziaÅ‚aÅ„ formalnie uniemoÅ¼liwiaÅ‚o
podejmowanie racjonalnych decyzji na temat dalszej wspóÅ‚pracy z firmÄ… Polturf. Faktycznie, z
formalnego punktu widzenia tak to wyglÄ…da. Ale ten zarzut Marek Trela odpiera tak: gdyby coÅ›
poszÅ‚o nie tak podczas aukcji czy narodowego pokazu, nie potrzebowalibyÅ›my nawet tych 60 dni,
aby podjÄ…Ä‡ decyzjÄ™ o zakoÅ„czeniu wspóÅ‚pracy z &bdquo;Polturfem&rdquo;. MoglibyÅ›my to
zrobiÄ‡ nawet po 2-3 dniach. I gdyby coÅ› byÅ‚o nie tak, szybko takÄ… decyzjÄ™ byÅ›my podjÄ™li,
bo nastÄ™pny organizator musiaÅ‚by siÄ™ we wszystko wdroÅ¼yÄ‡, a w lutym ruszyÄ‡ peÅ‚nÄ…
parÄ…. Ale takiej potrzeby nie byÅ‚o. Te 60 dni to czysta formalnoÅ›Ä‡.A Å¼e wiÄ™cej dni
potrzeba byÅ‚o na weryfikacjÄ™ finansowych efektów &ndash; fakt. Ostateczne rozliczenia z
kupcami trwaÅ‚y czasami doÅ›Ä‡ dÅ‚ugo.Ciemny lud to kupiSwojÄ… drogÄ…, dziwiÄ™ siÄ™
ministrowi Ardanowskiemu, Å¼e upubliczniÅ‚ janowski audyt. PrzecieÅ¼ analiza tego dokumentu
pokazuje jak na dÅ‚oni, Å¼e po pierwsze &ndash; Å¼adnej niegospodarnoÅ›ci, nie mówiÄ…c juÅ¼
o zÅ‚odziejstwie, w stadninie za czasów Marka Treli nie byÅ‚o. A zatem sÅ‚owa Jurgiela nie
znajdujÄ… potwierdzenia w audycie firmy BDO, wynajÄ™tej przecieÅ¼ po to, aby coÅ› na TrelÄ™
znalazÅ‚a. Czyli byÅ‚y minister kÅ‚amaÅ‚.Podanie opinii publicznej w czasie ostrej walki wyborczej
jak na tacy, Å¼e minister Jurgiel nie miaÅ‚ podstaw do tego, aby Marka TrelÄ™ zwolniÄ‡, a
argument, którego uÅ¼yÅ‚, jest kÅ‚amstwem, nie przysporzy prezydentowi Dudzie zwolenników. 
Inna sprawa, Å¼e po tylu latach janowski audyt przestaÅ‚ budziÄ‡ zainteresowanie opinii publicznej i
pewnie maÅ‚o kto go dokÅ‚adnie przeczyta. Do twardego elektoratu PiS bardziej dotrze to, co
kiedyÅ› rozpowiadaÅ‚ Jurgiel, a teraz zaczÄ…Å‚ powtarzaÄ‡ Ardanowski. Czyli zmanipulowane
liczby czy fakty z raportów NIK czy notatki CBA. PisaÅ‚em na czym to polegaÅ‚o juÅ¼ wiele razy,
choÄ‡by w tekÅ›cie pt. &bdquo;Ministerialne i agencyjne manipulacje&rdquo; (11 III 2016; 
http://hipologika.pl/modules/news/article.php?storyid=159). Do zwolenników spiskowych teorii
zawsze Å‚atwo dotrÄ… insynuacje o tym, Å¼e &bdquo;trzeba byÅ‚o komuÅ› daÄ‡ zarobiÄ‡&rdquo;,
Å¼e krytyka tego, co nastÄ…piÅ‚o po 19 lutym 2016 roku w paÅ„stwowych stadninach to celowe
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dziaÅ‚anie &bdquo;poÅ›redników obliczone na obniÅ¼anie wartoÅ›ci polskich koni&rdquo;. Albo,
Å¼e kiepskie wyniki finansowe byÅ‚y teÅ¼ za Treli, który te wyniki uratowaÅ‚ sprzedajÄ…c
&bdquo;najlepszÄ…&rdquo; klacz, czyli PepitÄ™. A przy okazji tej klaczy minister byÅ‚
&bdquo;uprzejmy&rdquo; sformuÅ‚owaÄ‡ kolejnÄ… insynuacjÄ™: &bdquo;chcÄ™ wierzyÄ‡, Å¼e
tak wysoka cena to byÅ‚a zapÅ‚ata za klacz, a nie za inne Å›wiadczenia.&rdquo;  Do ludzi, którzy w
2015 roku gÅ‚osowali na PiS, bo uwierzyli, Å¼e politycy PO przy oÅ›miorniczkach i dobrych trunkach
omawiali, jak okradaÄ‡ Polaków, byÄ‡ moÅ¼e te zmanipulowane i nieprawdziwe argumenty
dotrÄ…. SÄ… one obliczone na twardy elektorat PiS, którego nic nie przekona, Å¼e moÅ¼na
dziaÅ‚aÄ‡ uczciwie i propaÅ„stwowo. Ten elektorat wierzy, Å¼e wszyscy, którzy sÄ… przy korycie,
kradnÄ…. Ale PiS nie tylko kradnie, ale takÅ¼e daje im, czyli biednym, wiÄ™c na niego gÅ‚osujÄ…. 
Ja jednak wierzÄ™, Å¼e coraz wiÄ™cej jest ludzi, którzy potrafiÄ… myÅ›leÄ‡ samodzielnie. I do
nich piszÄ™ takie teksty, jak ten. Pomagam &ndash; mam nadziejÄ™ &ndash; w ten sposób lepiej
zrozumieÄ‡ tak olbrzymi i skomplikowany dokument, jak 67-stronicowy audyt firmy BDO. Moim
zdaniem jest on podstawÄ… do tego, aby Marek Trela odczuwaÅ‚ dumÄ™ z tego, jak zarzÄ…dzaÅ‚
tym nieÅ‚atwym gospodarstwem rolnym i hodowlanym. A jeÅ›li siÄ™ zestawi co siÄ™ dziaÅ‚o w
Janowie Podlaskim za czasów Marka Treli z tym, co wyczyniali tam jego nastÄ™pcy, Skomorowski, 
SÅ‚awomir Pietrzak (zaniedbaÅ‚ totalnie oborÄ™) czy Grzegorz CzochaÅ„ski, który z kolei
&bdquo;olaÅ‚&rdquo; (uÅ¼ywajÄ…c tego nieÅ‚adnego, ale trafnego okreÅ›lenia) totalnie stadninÄ™
w ostatnim póÅ‚roczu swego urzÄ™dowania, co nawet minister Ardanowski przyznaÅ‚, a jego
wsadziÅ‚ na minÄ™ pt. Zimowa Aukcja Gwiazd, która okazaÅ‚ siÄ™ wydmuszkÄ…
oÅ›mieszajÄ…cÄ… ministra &ndash; to tym bardziej ów audyt jest laurkÄ… dla Treli. Jest teÅ¼
nieosiÄ…galnym celem dla kolejnych peÅ‚niÄ…cych obowiÄ…zki prezesa w janowskiej stadninie, bo
niestety, jak siÄ™ ktoÅ› nie zna na prowadzeniu gospodarstwa rolnego (gospodarujÄ…cego
zresztÄ… na kiepskich glebach) i nie zna siÄ™ na hodowli koni arabskich, to nigdy nie dorówna tym,
którzy robili to z pasjÄ… i znawstwem przez wiele lat, czyli Andrzejowi KrzysztaÅ‚owiczowi i
Markowi Treli.  PaÅ„stwowa hodowla koni w Polsce przy takim sposobie jej nadzorowania, jaki
obserwujemy od lat, pod nadzorem najpierw AWRSP, potem ANR, a teraz KOWR, za czasów
rzÄ…dów róÅ¼nych koalicji, nie tylko PiS, musi upaÅ›Ä‡. Niestety, stadniny w Janowie  Podlaskim i
MichaÅ‚owie teÅ¼ czeka taki los. To tylko kwestia czasu. Marek Szewczyk
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